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امیدواری برای رفع فیلترینگ 

پیوستن به FATF و سرمایه گذاری

آرمان ملی: سخنگوی دولت اظهار داشت: در روزهای 
گذشته با حمایت سران قوا، شاهد بودیم که فیلترینگ از 
دو سکو رفع شد و امیدواریم شاهد گسترش این موضوع 
کمک هزینه تحصیلی به دانشجویان ممتاز به  باشیم. 
تصویب هیات دولت رسید و آیین نامه آن مصوب شد. 
جلسات مربوط به برنامه هفتم توسعه در دفتر معاون اول 
رئیس جمهور در حال برگزاری است و امیدواریم شاهد 
اجرای مناسب برنامه هفتم باشیم. فاطمه مهاجرانی 
درباره علت افزایش ارز و برنامه دولت برای کاهش قیمت 
خ ارز تابع مسائل مختلف است  ، خاطرنشان کرد: نر ارز
ج کشور  که برخی مربوط به داخل و برخی مربوط به خار
خ ارز می شود.  است. تقاضای القایی موجب افزایش نر
، سال نوی مسیحی، افزایش  خ ارز دلیل افزایش اخیر نر
سفرها و خرید و واردات کالا و درخواست ارز بود که معمولا 
در این ایام بیشتر می شود. هیجانات داخل بازار ارز هم 
دلیل دیگر بود. تلاش دولت این است که تقویت تاب آوری 
ایجاد کند و الان ارز به کانال زیر ۸۰ هزار تومان وارد شده 
است. وی درباره بررسی مجدد FATFو اقدامات آمریکا 
گفت: CFT و پالرمو قرار است مجدد در مجمع تشخیص 
مصلحت نظام بررسی شود. تلاش می کنیم با پیوستن به 
FATF، دست سرمایه گذاران را باز کنیم و این مسیر هموار 
شود. البته این مسیر طولانی است ولی امیدوارم با تسلط 
نگاه منافع ملی، مسیری برویم که شاهد دستاورد برای 
مردم باشیم. مهاجرانی در ادامه درباره قانون حجاب، 
تصریح کرد: درباره قانون حجاب و عفاف، نظر نهادها از 
نظر شخصی اولی است. دو بار این قانون در نهادهای 
ذی ربط به تعویق افتاده است. برخی مفاد این قانون 
خیلی تبعات اجتماعی سنگینی می توانست داشته باشد. 
حجاب امری تربیتی است. زنان ایرانی به زیست عفیفانه 
پایبند هستند. در خصوص بررسی مجدد قانون عفاف و 
حجاب، چیز جدیدی در دستور کار نیست. البته اقدامات 
کارشناسی در معاونت حقوقی انجام شده ولی تا رسیدن به 

قانون جدید زمان می برد. 

   نهضت ملی مسکن
وی در خصوص ادعای یک نماینده مجلس مبنی بر 
کنار گذاشته شدن کارشناسان از شرکت های دولتی، گفت: 
انتصاب ها بر مبنای قوانین و شایستگی هاست و دولت 
عهد برادری با کسی نبسته و تمرکز بر حل مسائل مردم 
کید دارد که شرکت ها باید  اهمیت دارد. رئیس جمهور تا
سودآور باشند بنابراین افراد شایسته باید در شرکت های 
دولتی حضور داشته باشند. سخنگوی دولت در ادامه 
، بیان کرد: مدیریت عرضه  درباره چگونگی کنترل قیمت ارز
کنون  ارز و ثبات ارزی از وظایف بانک مرکزی است که ا
شرایط بهتر شده و امیدوارم بهتر هم شود. مهاجرانی درباره 
مشکل کامیون داران در ترکیه افزود: هیاتی در راه ترکیه 
بوده تا مشکل بررسی شود و شاید در چند ساعت آینده 
این مشکل حل شود. وی در خصوص برنامه دولت برای 
مسکن ملی تصریح کرد: مسکن یکی از موضوعاتی است 
که برای دولت و مردم اولویت دارد. حل مشکل مسکن در 
دستور کار دولت است. مسکن ملی متوقف نشده است. 
جلسه ای در بانک مرکزی با حضور وزیر مسکن و روسای 
بانک ها برگزار شد. اصل مشکل این است که وام پرداخت 
نشده نه اینکه بانک ها برای پرداخت وام سرپیچی کرده 
باشند، بلکه در این زمینه ادله ای دارند که باید شنیده 
شود و باید راهی پیدا کنیم تا کسی مخصوصا مردم متضرر 

نشوند، این مساله حتما حل خواهد شد. 

FATF درآمدهای ارزی و   
مهاجرانی درباره کاهش درآمدهای ارزی کشور و اینکه 
این مساله ارتباطی به افزایش قیمت ارز دارد، افزود: تولید 
نفت کاهش پیدا نکرده است. مدیریت قیمت ارز در حال 
انجام است و قیمت ارز به تولید نفت ربطی ندارد. وی 
کره ایران درباره مسائل هسته ای با  درباره احتمال مذا
آمریکا، تصریح کرد: سیاست خارجی ایران بر مبنای عزت، 
حکمت و مصلحت است. طبق گفته وزیر خارجه آمادگی 
کره برای رفع تحریم ها و مساله هسته ای با قدرت های  مذا
جهانی وجود دارد ولی آمریکا برجام را ترک کرد. مهاجرانی 
در ادامه درباره تاثیر عدم پذیرش FATFو رفع نشدن 
گر بگوییم  گفت: ا تحریم ها بر وضعیت معیشتی مردم 
تحریم ها هیچ اثری ندارد، پرده پوشی می کنیم و کار درستی 
نیست و خود مردم متوجه تاثیر تحریم ها هستند. ما برای 
رفع تحریم ها تلاش می کنیم. سخنگوی دولت همچنین 
درباره رویکرد دولت در خصوص روی کار آمدن ترامپ در 
آمریکا، افزود: ما از پیش از روی کار آمدن ترامپ، مسائل را 
در دولت بررسی کرده ایم. برنامه ریزی های خود را انجام 

داده و همه سناریوها را تهیه کرده ایم. 

   انتقال پایتخت و فیلترینگ
مهاجرانی درباره انتقال پایتخت، تصریح کرد: موضوع 
انتقال پایتخت موضوع جدیدی نیست بلکه بیش از سه 
دهه است که راجع به انتقال پایتخت صحبت می شود. 
ظرفیت های زیستی هر منطقه نشان می دهد که چقدر 
می شود روی این منطقه برای گسترش فعالیت ها تمرکز 
کرد. به هر حال استان تهران به جهت افزایش جمعیت، 
نگرانی هایی از منظر ظرفیت های زیستی مثل آب دارد 
و سال هاست شما بیلبورد تهران شهر حساس به آب را 
دیده اید. وی درباره مطرح شدن انتقال پایتخت به مکران 
ادامه داد: دو شورا هم تشکیل شده است. یک شورا که 
مشکلات پایتخت را بررسی می کند و شورایی هم درباره 
اقتصاد دریامحور کار می کند. مهاجرانی درباره زمان رفع 
فیلترینگ از سایر سکوهای خارجی، بیان کرد: از سران 
قوا و سایر نهادهایی که به رفع فیلترینگ کمک کردند، 
تشکر می کنم. مسیر آغاز شده و با تمرکز بر حکمرانی در 
فضای مجازی ادامه می یابد. گسترش دسترسی مردم به 

سکوهای ارتباطی در دستور کار قرار دارد. 

 آرمان ملی- حمید شجاعی: راست قامتان عرصه تاریخ 
همواره جاوید خواهند ماند. کمتر چهره ای را می توان پیدا کرد 
کثر مواقع نیز  که همواره خود را در آزمون ملت قرار دهد و در ا
از این آزمون سربلند بیرون بیاید. آیت ا.... هاشمی که به حق 
می توان ایشان را امیرکبیر زمان خواند از جمله این راست قامتان 
بود که در همه دوره ها خود را در پیشگاه آزمون ملت قرار داد. 
چه در زمانی که چندین سال ریاست مجلس را بر عهده داشت، 
چه در زمانی که هشت سال بر جایگاه ریاست جمهوری تکیه زد و 
دولت سازندگی را هدایت کرد و چه در زمانی که چندین دوره در 
مجلس خبرگان رهبری حضور داشت همواره افتخارش این بود 
که رای مردم را دارد. از همین رو نیز همیشه بر انتخابات پرشور و 
کید داشت و آخرین انتخابات در زمان حیاتش نیز  مشارکتی تا
انتخاباتی بود که خود با رای استثنایی و تاریخی 2 میلیون و 1۰۰ 
هزار رای به عنوان نفر اول به مجلس خبرگان رهبری راه یافت. 
هاشمی رفسنجانی به مسائلی اعتقاد داشت که برخی اشخاص 
و جریانات اساسا آن را بر نمی تابیدند. مسائلی همچون توسعه 
ایران، آزاداندیشی مردم محوری، اعتدال و... که از قضا از ابتدای 
انقلاب تندروها نیز بر همین اساس با آیت ا... و همفکرانش به 
انحاء مختلف مخالفت می کردند. اتفاقی که در قبال شهید مظلوم 
دکتر بهشتی نیز از سوی تندروها رقم خورد. چنانکه خود مرحوم 
هاشمی در خاطره ای از شهید بهشتی می گوید:  »هرچند تمام 
لحظه های پیش و پس از پیروزی انقلاب، سرشار از خاطرات تلخ 
و شیرین با ایشان است، اما خاطره ای را به یاد می آورم که روزی به 
ایشان گفتم: سید با این همه توهین و تهمت چه می کنی؟ هنوز 
آن لبخند معنادار و نگاه نافذش را با تمام وجود حس می کنم که با 
دست بر دوشم زد و گفت: آسیاب به نوبت.« حرف شهید بهشتی 
نیز تعبیر شد و دهه هشتاد و نود هجمه  ها و اهانت ها به آیت ا... 
گاه به یاد این خاطره  هاشمی تا حدی ادامه پیدا کرد همه نا خود آ
آیت ا... از شهید بهشتی افتادند که پس از سال ها نوبت آسیاب 
به هاشمی رسید. اتفاقا خود مرحوم هاشمی نیز مهلک ترین 
خطر را برای انقلاب و نظام را همین تندروی ها می دانست. 
اتفاقی که امروز نیز جامعه با آن مواجه است و جریان تندرو با 
نام های مختلف دلواپس، خالص ساز و... بسیار در تلاش است 
تا افکار متصلب و بسته خود نشر و گسترش دهد. در انتخابات 
اخیر این جریان بسیار تلاش کرد تا پیروزی خود را رقم زند و خط 
تندروی و افراط گرایی را امتداد دهد اما حضور مردم که همواره 
در همه ادوار تعیین کننده بوده اند باعث شد تا روند عملکردی 
تندروها به شکست انجامد. اما آنها از پای ننشستند و رویه خود 
را پی گرفتند و آتش توپخانه ای که سال ها بر آیت ا... هاشمی، 
سیدمحمد خاتمی و حسن روحانی گشوده بودند را با شدت 
بیشتری بر مسعود پزشکیان گشوده اند تا نشان دهند تندروی 
و افراط گرایی حد یقفف ندارد. اما روند اعتدال گرایی که هاشمی 
پی ریخت، روحانی ادامه داد امروز پزشکیان ادامه می دهد و امید 

همچنان باقی است.

     هشت سال بدون آیت ا... 
هشت سال از رحلت باور نکردنی آیت ا... هاشمی می گذرد و 
هنوز غم از دست دادن آیت ا... از یادها نرفته است. هاشمی که 
مرد بحران ها بود و از دل بحران فرصت می ساخت. چهره ای که 
عملکردش در حوزه های مختلف از او مردی برای تمام فصول 
ساخته بود. عجیب نبود که از القابی همچون شناسنامه انقلاب 
و استوانه انقلاب در خصوص آیت ا... استفاده می شد. چرا که به 
روایت صادق زیبا کلام فعال سیاسی هاشمی انقلاب را همچون 
چشم خود می دانست و از هیچ تلاشی برای اعتلای کشور و نظام 
فرو گذار نمی کرد. با این همه آنچه امروز برای کشور و جامعه مانده 
جدای از یاد، نام و خاطره آیت ا... فکر هاشمی، اندیشه هاشمی، 
اعتدال گرایی و آزاداندیشی هاشمی است که هشت سال است 
در جامعه ساری و جاری است. در حالی که طی این سال ها نه 
تنها هاشمی زدایی ادامه داشته بلکه هنوز تخریب و هجمه به 
آن مرحوم نیز روند خود را طی کرده و متوقف نشده و رسانه های 
دلواپس از اسم هاشمی و تاثیر آن در جامعه نیز ترس و واهمه 
کثر قریب به اتفاق مناصب در  دارند. انگار نه انگار که ایشان ا
نظام را از فرماندهی جنگ و ریاست مجلس تا ریاست جمهوری 
و ریاست مجمع تشخیص مصلحت نظام تجربه کرده و از بزرگان 
و دلسوزان نظام بوده است. لذا به نظر می رسد که این عناد و 
دشمنی با آیت ا... هاشمی ریشه در گذشته و تفکر دلواپسان 
، عقلانی و  و رسانه هایشان داشته باشد که نگاه توسعه محور
گر نه دلیلی ندارد که  آزاداندیش آیت ا... هاشمی را بر نمی تابند. ا
آنها عمدا هاشمی و تفکرات اعتدالی اش را بزدایند و لب به تخریب 
بگشایند. قدر مسلم نگاه، نظر و عملکرد مرحوم هاشمی نیز در 

آمار موجود است و عملکرد و آراء و نظرات دولت و مجلس مطبوع 
دلواپسان نیز موجود و با یک مقایسه ساده می توان به نتیجه 
رسید که کدام اندیشه، رویکرد و عملکرد مطلوب تر و مورد پذیرش 
جامعه بوده است. اینکه تفکر میانه روی و اعتدال در جامعه پیش 
می برد و طرفدار دارد یا تفکر تندروی؟ نگاه مرحوم هاشمی جامعه 
، در راستای توسعه کشور و ایجاد رفاه برای مردم بود ؛ اما با  محور
گذشت چند دولت به ویژه دولت های احمدی نژاد و رئیسی به 
طور کامل مشخص شد که جامعه چگونه نگرشی به رویکردهای 

مسئولان در حوزه های مختلف دارند. 
   هاشمی به فکر مردم بود

یک فعال سیاسی در خصوص فقدان آیت ا... هاشمی اظهار 
گر ایشان امروز بودند قطعا یک فرصت قابل ملاحظه ای  داشت: ا
برای کشور بود که از نظریات خردمندانه و هوشمندانه ایشان 
با توجه به دلسوزی ها و عقلانیتی که سراغ داشتیم قطعا خیلی 
راهگشا بود. افسوس که بالاخره این فرصت برای کشور نیست. 
که  بودیم  گفت: ما شاهد  »آرمان ملی«  به  فاضل موسوی 
اندیشه هاشمی همچنان ساری و جاری هست و همچنان این 
افراطی گری ها ادامه دارد. چنانکه در مورد سایر افراد هم مثل آقای 
کنون آقای پزشکیان و امثالهم هم همین رویه پیاده  روحانی و ا
شده و می شود. وی در خصوص مواجهه مردم با آیت ا... هاشمی 
بیان کرد: شما دیدید کسان دیگری هم در این کشور درگذشتند 
و تشییع شدند اما تجلیل خوبی که مردم خادم خود کردند نشان 
داد که هاشمی از چه جایگاهی برخوردار است. چرا که هاشمی به 
مردم اهمیت می داد و دنبال حقوق مردم بود و هدفش از توسعه 

ایران نیز نشان دادن ایران توسعه یافته به جهان بود. 
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گزارش »آرمان ملی« از هشت سال بدون هاشمی رفسنجانی

فراق آیت ا... و فرصت های از دست رفته
   فاضل موسوی در گفت وگو با »آرمان ملی«:  هدف هاشمی نشان دادن ایران توسعه یافته به جهان بود

محیط  مخاطرات  پورعلی:   سیاوش  ملی-  آرمان 
زیستی هر ثانیه در حال افزایش است و در کشورهای 
کنار  که جنبش های مدنی در  یافته می بینیم  توسعه 
دولت ها در حال احیای محیط زیست هستند ولی در 
کشور ما مدیران و مسئولان خیلی دیر به چالش های 
کید بر تولید انبوه و  محیط  زیستی باور پیدا کرده اند. تا
استفاده از منابع طبیعی یکی از اصلی ترین چالش های 
در  ولی  می شود  محسوب  یافته  توسعه  کشورهای 
که دولت ها  کشورهای در حال توسعه ای مانند ایران 
یکی پس از دیگری در تخریب محیط زیست تاثیر دارند، 
انبوه زباله، تخریب جنگل ها، ورود  چالش هایی مانند 
فاضلاب انسانی در رودخانه ها و دریاها و البته آلودگی هوا 
به چالش حکمرانی کنونی تبدیل شده است. اینکه در 
آینده چه وضعتی زیست محیطی در انتظار حکمرانی ایران 
خواهد بود با یکی از محققان حوزه توسعه گفت وگویی 
انجام داده ایم. دبیری مهر در این مورد معتقد است که 
ابتدا حکمرانی باید با قاطعیت قوانین محیط زیستی را در 
دستور کار قرار دهد و در این صورت شاید همین حالا هم 
برای جبران بسیاری از چالش ها دیر شده باشد. در ادامه 

این مصاحبه را می خوانید. 

   نیاز به  سخت گیری 
پژوهشگر  و  سیاسی  جامعه شناس   ، دبیری مهر امیر 
حوزه توسعه در پاسخ به اینکه مخاطرات محیط  زیستی 
چه خطراتی را برای حکمرانی به همراه دارد، به  خبرنگار 
که دانشجو  »آرمان ملی« می گوید: »اوایل دهه هفتاد 
بودم در منابع، کتاب ها و اسناد سازمان ملل که بررسی 
می کردیم، مخاطرات و تهدیدهای محیط زیستی را یکی 
آن  در  می کردند.  عنوان  حکمرانی  کلیدی  مسایل  از 
زمان درک جدی این بحران نه تنها در حکمرانی بلکه 
کادمیک نسبت به اهمیتش وجود نداشت.  در فضای آ
چون هنوز کاستی ها و بحران های محیط زیستی گریبان 
گر  که توسعه ا ایران را نگرفته بود. توجه داشته باشید 
پایدار نباشد بحران زا خواهد بود و توسعه پایدار در گروِ 
وارد  زمانی  پایدار  توسعه  است.  محیط زیست  حفظ 
ادبیات توسعه یافتگی شد که خطرات محیط زیستی را 
ح کردند. هرچه به جلو آمدیم گفتند  به طور جدی مطر
را  آینده حکمرانی ها  که در جهان  امنیتی  تهدیدهای 
تهدید می کند، مسایل زیست محیطی خواهد بود.  حالا 
که در اوایل سال 2۰25 با شما صحبت می کنم بحران های 

شدیدتر  و  پیچیده تر  بسیار  محیط زیستی  بین المللی 
آن سال ها بسیار  بود. در  روزها  آن  از پیش بینی های 
خوشبینانه به چالش های محیط زیستی نگاه می کردند. 
توجه داشته باشید که در مسایل محیط زیستی 9۰ درصد 
کمیت ها است و شهروندان تنها  مسوولیت ها بر عهده حا
1۰ درصد مسئولیت دارند. « او در همین مورد و با اشاره به 
کشور ما در  4 بحران اصلی در این حوزه ادامه می  دهد: »
حوزه محیط زیست با 4 بحران جدیدی دست به گریبان 
کمیت برایش فکری نکند مانند  است و در صورتی که حا
سیاه چاله ای است که همه چیز را تحت شعاع خود قرار 
می دهد. این براساس تحقیقات داخلی است و در اینجا 
ک«،  به بررسی هایی بین المللی نمی  پردازیم. »آب«، »خا
»هوا« و »جنگل  ها و مراتع« چهار چالش اصلی محسوب 
ک یکی از بحرانی ترین وضعیت ها را  می شوند. فرسایش خا
ک ناآشنا  دارد. عموم شهروندان و مسئولان با اهمیت خا
ک فکری نشود تبعاتش در  گر برای فرسایش خا هستند. ا
آینده نزدیک جبران ناپذیر خواهد بود. تولید یک سانت 
ک حاصل خیز حدود 4 میلیون سال زمان می برد ولی  خا
در این 5۰ سال اخیر به دلیل عدم توجه به اهمیت این 
ک ها را نابود کرده ایم. در مورد منابع آبی باید  حوزه، خا
بگوییم که بین ۸۰ تا 9۰ درصد از این منابع مصرف شده 
است. در بحث هوا هم شهروندان در کلانشهرها خیلی 
محسوس با آن دست و پنجه نرم می کنند. دیگر هوایی 
برای تنفس وجود ندارد و خیلی راحت می گوییم که 5۰ 
هزارنفر سالانه در ایران بر اثر تنفس همین هوای آلوده 
جان خود را از دست می دهند. همواره بهانه های زیادی 
ح می شود مانند اینکه سوخت و انرژی  در این مورد مطر
استانداردی نداریم و اما در موضوع جنگل ها و مراتع و 
ع چالش هایی مانند کوه خواری، جنگل خواری و...  مزار
چند سالی است که به عنوان آسیب از آن یاد می کنند ولی 
این چالش ها تمام نشده است. منطقه کلاردشت که در 
سال های خیلی نزدیک انبوه درختان را در خود داشت 
کنون به زمین صاف تبدیل شده است که در ارتفاع قرار  ا
گرفته است. آن هم به دلیل ویلاسازی های گسترده و بدون 
نظارت که توسط مالکان شخصی تقسیم بندی و فروخته 
شده است بدون هیچ برآورد و آینده اندیشی که از تخریب 
گر چالش های فرهنگی  محیط زیست جلوگیری شود. ا
گر  ساماندهی می شد این بلابرسر کلاردشت نمی  آمد، ا
صنعت هتل  سازی روند مناسبی داشت هیچوقت شاهد 
چنین ویلاسازی هایی نمی شدیم. آیا در جایی مانند آنتالیا 

با ویلاسازی روبه رو هستیم؟ وقتی توسعه یافتگی در برنامه 
توجهی  هم  محیط زیست  به  طبیعتا  نباشد  حکمرانی 
نخواهد شد در این وضعیت نه تنها روند توسعه  نخواهیم 
داشت بلکه همین چالش های زیست محیطی است که ما 
را خواهد بلعید.« این استاد دانشگاه در پاسخ به اینکه در 
چنین وضعیتی چه موضوعاتی می تواند باعث نجات ایران 
از این بحران ها شود؟ می گوید: »اولویت حکمرانی است، 
کنون وضعیت محیط زیستی وضعیت مناسبی  ا چون 
ندارد. حکمرانی باید در موضوع محیط زیستی بسیار قاطع 
و بدون مکث عمل کند و پیش از هر کسی باید از خودش 
شروع کند. حکمرانی باید تعیین مقرارات، ابلاغ مقرارت و 
نظارت بر اجرا را در دستور کار قرار دهد. وضعیت به گونه ای 
است که حتی باید از قطع یک درخت هم جلوگیری شود، 
از ساخت و سازهای تفریحی باید جلوگیری شود، نیروهای 
مسلح نباید به بهانه های امنیتی و نظامی در محیط زیست 
کار  گر این روند در دستور  حضور داشته باشند و... . ا
کمیت قرار بگیرد می توانیم در مسیر جلوگیری از تخریب  حا
کنون  محیط زیست اقدام مثبت کنیم. حکمرانی خودش ا
در حال برخورد سهل با متخلفان است. ما به اجرای قانون 
سخت نیاز داریم که برخوردها قاطع و بدون تبعض باشد 
و بعد از آن به نسل جدید سواد محیط زیستی بیاموزیم و 
همانطور که در ابتدای این گفت وگو اشاره کردم آنها را با 

خطرات آینده آشنا کنیم.«

   وضعیت پیچیده 
محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس شورا در جلسه علنی 
مجلس در جریان رسیدگی به گزارش کمیسیون کشاورزی، 
آب، منابع طبیعی و محیط زیست در مورد »وضعیت 
مدیریت پسماندها در کشور با رویکرد رسیدن به شرایط 
مناسب خصوصا در استان های ساحلی و کلان شهرها« 
سازمان  رئیس  و  رئیس جمهور  معاون  حضور  با  که 
محیط زیست و همچنین معاون عمران و توسعه امور 
شهری و روستایی وزیر کشور و رئیس سازمان شهرداری ها 
و دهیاری های کشور برگزار شد، گفت: »موضوعات متعدد 
این  که  بعضا سه دهه هست  که  داریم  و پیچیده ای 
موضوعات را یا نتوانستیم حل کنیم و یا نخواستیم حل 
گون  کنیم. بعضی از مسائل پیچیده هستند و ابعاد گونا
دارند ولی مسائل بسیار ساده ای که هیچ گونه مشکل پولی 
یا کمبود تکنولوژی در آن نداریم، هنوز حل نشده است. 

موضوع پسماند یکی از این موضوعات است.«

»آرمان ملی«، چالش  دولت ها با مخاطرات زیست محیطی را بررسی می کند

حکمرانیدستبهگریبانبحرانهایمحیطزیستی
: باید از قطع یک درخت هم جلوگیری شود       دبیری مهر

هاشمی طبا و بایسته های وفاق 
وفاق ملی یک طرفه نباشد

یک فعال سیاسی اظهار داشت: بحث 
وفاق ملی بحثی نیست که یکطرفه باشد 
به نظر می آید که بعضی افراد قادر به تحمل 
یکدیگر یا پذیرش طرز فکر متفاوت نباشند. 
سیدمصطفی هاشمی طبا در مورد اینکه 
با توجه به شعار اصلی دولت چهاردهم 
که وفاق ملی بوده و تلاش دارد تا این وفاق 
را در جامعه محقق کند، چگونه می توان با 
وجود تفکرات متنوع به این هدف رسید، 
عنوان کرد: بحث وفاق ملی بحثی نیست 
که یکطرفه باشد به نظر می آید که بعضی 
پذیرش  یا  یکدیگر  تحمل  به  قادر  افراد 
طرز فکر متفاوت نباشند. البته بسیاری از 
مردم عادی، با هر مذهب و دینی، در کنار 
یکدیگر  با  و مشکلی  زندگی می کنند  هم 
ندارند این سیاستمداران هستند که به 
پیروی  و  سیاست  عرصه  به  ورود  دلیل 
از نگرش های خاص خود، ممکن است 
وی  یابند.  دست  ملی  وفاق  به  نتوانند 
ادامه داد: در این زمینه، سیاستمداران 
به دلایلی ممکن است شعار وفاق دهند، 
نمایان  را  خود  اختلافات  عمل  در  ولی 
دولت  عنوان  که  دولتی  در  حتی  کنند. 
وفاق را یدک می کشد، می بینیم که برخی 
انجام  اقداماتی  و  موضع گیری ها  وزرا 
می دهند که اصلا با مجموعه طرز فکری 
دولت چهاردهم سازگار نیست. وفاق ملی 
خیلی خوب است ولی تحقق آن در میان 
می رسد.  نظر  به  دشوار  سیاستمداران 
گرچه مردم در  کرد: ا هاشمی طبا اظهار 
سطح عمومی معمولا با هم مشکلی ندارند 
و به راحتی در کنار یکدیگر زندگی می کنند 
و وفاق دارند. در سطح سیاستمداران، به 
دلیل رقابت های سیاسی و ایدئولوژیک، 
است.  مشکل  بسیار  وفاق  به  رسیدن 
فکر  جور  یک  همه  که  گفت  نمی شود 
می کنند و باید همه از یک قانون پیروی 
کنند بلکه وفاق ملی باید براساس رعایت 
اصول و قوانین مشترک و احترام به حقوق 
یکدیگر بنا شود. در این میان، دستگاه های 
اجرایی و قضایی باید در برابر تخلفات و 
اقدامات غیرقانونی، برخورد یکسانی داشته 
باشند. وی افزود: یک نکته اساسی که در 
این بحث باید به آن توجه کنیم، این است 
که مسئولان قضایی باید در برابر تخلفات 
کنش  از قانون یا تهمت های بی اساس وا
نشان دهند و اجازه ندهند که این مسائل 
در جامعه تقویت شوند. ظاهرا حدیثی 
وجود دارد که تهمت زدن به برخی افراد 
واجب است و بر این اساس تهمت هایی 
ایرادی  می کنند  گمان  که  می شود  زده 

ندارد. 

    دشواری وفاق 
هاشمی طبا بیان کرد: دستگاه قضایی 
نباید در برابر چنین مسائل و رفتارهای 
ناپسندی سکوت کند. قوه  قضاییه وظیفه 
که اظهارات نامربوط  که با افرادی  دارد 
خود  موقعیت  از  یا  می کنند  ح  مطر
و  قاطع  برخورد  می کنند،  سوءاستفاده 
قانونی داشته باشد. تنها در این صورت 
که این مسائل قابل حل خواهند  است 
بود. این فعال سیاسی تصریح کرد: فرض 
کنید وفاق ملی برقرار شود. به قول علما، 
می پرسند؛ بعدش چه؟ یعنی، وفاق ملی 
از  اینکه پس  اما  شاید شرط لازم باشد، 
حصول آن چه می خواهیم انجام دهیم، 
بسیار مهم است. ما سال ها بر این باور 
باید  ج  خار بر  تمرکز  جای  به  که  بودیم 
کنون  ا اما  بپردازیم  داخلی  مسائل  به 
و  به داخل نیست  که توجهی  می بینیم 
مسائل داخلی ما، از جمله محیط زیست 
و روابط اقتصادی، چندان در کانون توجه 
ج  قرار ندارند و تمرکز بیشتر به سمت خار
است. وی ادامه داد: مهم این است که 
کنیم وفاق ملی به دست آمده  ما فرض 
و سیاستمداران به ظاهر توافق کرده اند 
که همه چیز عالی است. سؤال اصلی این 
است که قصد دارند چه اقدامات مشخصی 
کلانی  انجام دهند؟ آیا برنامه ریزی های 
مانند برنامه هفتم توسعه، با یک دیدگاه 
خواهد  اجرا  کامل  هم سویی  و  مشترک 
که پس از ایجاد وفاق  شد؟ این پرسش 
ملی چه برنامه هایی و با چه همتی پیش 
برده خواهند شد، به ویژه اهمیت دارد. 
کرد: متاسفانه  هاشمی.طبا خاطرنشان 
وفاق ملی در میان سیاستمداران به راحتی 
به دست نمی آید. حتی در تاریخ نیز شاهد 
نبوده ایم که تمام سیاستمداران در یک 
کشور در زمینه هایی مانند وفاق ملی کاملا 
همسو و متحد بوده باشند. مهم این است 
گر ما این قانون  همه از قانون پیروی کنند ا
را قبول کنیم و مقامات نظارتی ما عدالت را 
در برخورد با کسانی که قانون شکن هستند 
رعایت کنند، مشکلات مملکت حل خواهد 

شد.


